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سرمقاله

اگر واشنگتن _ تهران توافق 
می خواهند!

ادامه از صفحه یک
تعلیق  در  کنونی  مشکل  تهران،  نگاه  در 
گفت وگوها با واشنگتن این است که طرف مقابل 
در مورد آنچه تلاش برای ایجاد "توافق" یا "رفتار 
مسئولانه" خوانده می شود، پای بندی لازم را ندارد. 
به عبارت دیگر در نگاه تهران، واشنگتن برخلاف 
گفت وگوها،  شروع  برای  نخستین  اراده  نمایش 
خود را به دست فضا سازی ها و جنجال آفرینی هایی 
سپرده که ادامه آن نمی تواند چشم انداز سازنده ای 
را در پی داشته باشد. به باور تهران "دونالد ترامپ" 
برخلاف ادعای این که در گفت وگوهایش با تهران 
چه اندازه می تواند انعطاف پذیر باشد، دو روش 
زیرکانه را در دستور کار دارد: نخست؛ گرفتار کردن 
تهران در تار عنکبوتی روابط تجاری، گفت وگوهای 
سیاسی و تسلیحاتی همراه با اشتراک مساعی با 
قدرت های اروپایی و نهادهای بین المللی از جمله 
آژانس  هسته ای و به تبع آن جامعه بین المللی. 
دوم؛ پیشه کردن رفتاری که تهران را برای گفت وگو 
با کمترین پیش شرط، دستپاچه و مجاب کند. به 
این ترتیب آیا تهران می تواند به آنچه تیم ترامپ 
در حال انجام آن است تن دهد؟ یا برای  رسیدن 
به نقطه توافق، لازم است این تیم در روش خود 
تجدید نظر کند؛ اگر به راستی در پی رسیدن به 

نقطه توافق یا راه حل میانه است. 
واشنگتن و تهران لازم است از دورانی عبور کنند 
شروع  نکنند.  درک  را  یکدیگر  داشتند  اصرار  که 
امید  بارقه  این  دو طرف  میان  تازه  گفت وگوهای 
را فراهم کرد، اما حفظ، تحکیم و گسترش آن به 
اراده هایی متکی است که هریک از آنها پس از این 
به عمل خواهند آورد. تفاهم در اصلاح چشم انداز 
گذاشتن  کنار  و  یکدیگر  قدرت های  از  خطرناک 
آزمایش قدرت در مجاب ساختن هم برای اجبار 
توافق، امر مهم در این بزنگاه حساس خواهد بود. 
تا وقتی هیچ امتیاز قابل ملاحظه ارائه نمی شود، 
به  تاکتیکی و گاه  به نمایش های  با تردید  تهران 
را  آن  و  نگریسته  واشنگتن  تعامل جویانه  ظاهر 

تفسیر می کند. 
واشنگتن،   _ تهران  میان  گفت وگوها  تعلیق 
می تواند اوضاع را به نقطه صفر گذشته بازگرداند. 
در این صورت ترامپ در حل اختلافات با تهران 
همانند دیگر پرونده های بازشده و بدون سرانجام 
در صد روز نخست دوره دوم ریاست جمهوری 
خود، سرخورده خواهد ماند. این درحالی است که 
هم تهران و هم واشنگتن به یک اندازه به توافق به 
عنوان ایده برتر و راهگشا می نگرند؛ اما دو طرف 
لازم است به این مهم توجه داشته باشند که میان 
جامعه  بلکه  و  منطقه  و  است  لازم  اکنون  آنچه 
جهانی به آن احتیاج دارد و آنچه به تمامی خواستار 
آن هستند، فاصله وجود دارد. تهران نیز به درستی 
از  گذشته  به  نسبت  اکنون  اگرچه  که  دریافته 
اما  است،  برخوردار  قوی تری  نظامی  توانمندی 
کنش های  دلیل  به  و  جهانی  جامعه  در  اوضاع 
فعالانه طیف ها و جریان های مخالف توافق، هم سو 
با منافع آن نیست. بنابراین لازم است به دور از 
هرگونه تعلقات، علائق امنیت ملی را در دستور کار 

داشته باشد. 
هیچ چیز بدتر از بی تصمیمی در سیاست نیست.

خبر

اخبار

معاون رئیس جمهور: 
دولت چهاردهم تسهیلگر 
خواسته های مردم است

توسعه روستایی  امور  در  رئیس جمهور  معاون 
چهاردهم  دولت  گفت:  کشور  محروم  مناطق  و 
رویکردی تسهیلگر دارد و مقابل خواسته های مردم 
نمی ایستد، بلکه برای رفع موانع و تحقق عدالت 

تلاش می کند.
روز  حسین زاده  عبدالکریم  ایرنا،  گزارش  به 
سه شنبه در جمع اهالی روستای گوروان شهرستان 
بیان  با  تاریخی حنیفه،  و در مسجد  عجب شیر 
اینکه امروز مطالبات مردم شهرستان های تبریز، 
بررسی  نزدیک  از  عجب شیر  و  آذرشهر  اسکو، 
شد، اظهار کرد: رئیس جمهور تأکید کرده که در 
سفرهای استانی وعده های توخالی داده نشود ما 
نیز متعهدیم فراتر از وعده، با عمل به تعهدات 

خود، پایبندی مان به عهد با مردم را نشان دهیم.
وی افزود: نمی خواهیم در هیچ نقطه ای از کشور، 
از خزر تا خلیج فارس، هیچ فردی احساس تبعیض 
کند همه ما ایرانی و برابر و شایسته برخورداری از 
زندگی با عزت هستیم، یکی از وظایف اصلی دولت 
نیز تلاش برای رفع تبعیض و تحقق عدالت است.

معاون رئیس جمهور با تأکید بر اینکه برنامه های 
دولت باید دارای پیوست عدالت باشند، تصریح 
ماست،  اساسی  اصول  از  متوازن  توسعه  کرد: 
پذیرفتنی نیست که منطقه ای از کشور توسعه یافته 
با  شاخص ها  تمام  در  دیگر  منطقه ای  اما  باشد 
وضعیت نامطلوب مواجه باشد، هزینه کردها نیز 
باید بر مبنای میزان نیاز و عقب ماندگی ها باشد، 
نه براساس لابی قدرت. حسین زاده تأکید کرد: در 
دولت چهاردهم شاخص ها و داده های دقیق و نه 
لابی سیاسی و قدرت مبنای تصمیم گیری هستند، 
همین  اساس  بر  موظف اند  نیز  دستگاه ها  تمام 
و  اجتماعی  شرایط  وی  کنند.  حرکت  شاخص ها 
سیاسی امروز خاورمیانه را حساس توصیف کرد و 
گفت: برخی تلاش دارند شکاف های اجتماعی را در 
داخل کشور تشدید و به موانع بزرگتری تبدیل کنند 
ما وظیفه داریم با تقویت اعتماد عمومی و همراهی 

صادقانه با مردم، این شکاف ها را کاهش دهیم.
عملکرد  و  عقلانی  رفتار  با  باید  داد:  ادامه  وی 
درست، اعتماد مردم به حکمرانی را افزایش دهیم 
در همین راستا، بروکراسی پیچیده و ناکارآمد باید 
بانکی یا  کنار گذاشته شود. وی اضافه کرد: اگر 
می کند،  کوتاهی  خود  وظایف  انجام  در  نهادی 
باید گزارش شود تا برخورد شود، ما آمده ایم مسیر 
خدمت رسانی را کوتاه و کارآمد کنیم بر این اساس 
بروکراسی های اداری باید تعطیل شوند. حسین زاده 
با اشاره به رویکرد حمایتی دولت در حوزه اشتغال 
و کارآفرینی، گفت: از واحدهای صنعتی راکدی که 
برای احیا آماده اند، حمایت می کنیم، با بانک های 
این  مشکلات  تا  بسته ایم  تفاهم نامه هایی  عامل 
واحدها از نظر حقوقی، بانکی و قراردادی برطرف 
شود. در این مسیر، اعطای تسهیلات هدفمند را 

نیز در دستور کار داریم.

انصاری در اتاق بازرگانی ایران خبر داد
تشکیل کمیته بررسی علل حادثه 

بندر رجایی و تدوین برنامه شعار 
سال در دولت

معاون حقوقی رئیس جمهوری از تشکیل کمیته 
در  رجایی  شهید  بندر  حادثه  وقوع  علل  بررسی 
هیأت دولت خبر داد و گفت: گزارش این کمیته 

هنوز نهایی نشده است.
انصاری  مجید  حجت الاسلام  ایرنا،  گزارش  به 
عصر سه شنبه نشست کمیته حمایت از محیط 
کسب وکار اظهار کرد: این کمیته در سال گذشته 
دستاوردهای خوبی داشت در سال جدید مصمم 
هستیم در راستای تحقق شعار سال است، گام 

برداریم.
وی سرمایه گذاری برای تولید را یک دغدغه مهم 
در کشور دانست و گفت: این موضوع تاکید رئیس 
جمهور و دیگر سران قوا قرار دارد و معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری هم دنبال رفع موانع کسب وکار و 

اجرای احکام برنامه هفتم است.
تدوین برنامه برای تحقق شعار سال در دولت

از تدوین برنامه تحقق شعار سال در  انصاری 
دولت خبر داد و گفت: این برنامه جدا از برنامه 
آن  اهداف  کردن  برجسته تر  بلکه  نیست  هفتم 

است.
برنامه  این  داد:  ادامه  جمهوری  رئیس  معاون 
هفته گذشته در جلسه هیات دولت مطرح شد و 
امیدواریم در عمل به حداکثر تحقق خودش نائل 
شود و پایان سال شاهد شکوفایی و رشد اقتصاد 
کشور و گشایش معیشتی مردم و ایجاد عرصه 

روانتر برای فعالیت بخش خصوصی باشیم.
این عضو کابینه دولت چهاردهم ابراز امیدواری 
امور  بهبود  برای  دولت  تلاش  کنار  در  که  کرد 
مذاکره  تیم  برنامه  مردم،  معیشتی  و  اقتصادی 

کننده ایران نیز به پیروزی بینجامد.
و  برنامه  سازمان  گفت:  رئیس جمهور  معاون 
بودجه کشور در نیمه دوم سال گذشته با تنگناهای 
توانست  ولی  بود  مواجه  پرداختها  برای  زیادی 

پرداخت ها را مدیریت کند.
بررسی ریشه ای علل بروز حادثه بندر شهید 

رجایی
انصاری در ادامه با ابراز تأسف نسبت به وقوع 
حادثه بندر شهید رجایی گفت: بلافاصله بعد از 
حاضر  محل  در  ذی ربط  حوزه های  حادثه،  وقوع 
شدند وزیر کشور و وزیر راه به بندر شهید رجایی 
رفتند؛ کارگروهی برای ارزیابی دقیق علل حادثه و 
عوامل قصور و تقصیر نهایی تشکیل شد مقامات 
قضایی استان هرمزگان و نیز نمایندگان رئیس قوه 
قضاییه و نمایندگان مجلس هم به این مسأله ورود 

کردند.
وی افزود: در کمیته آسیب شناسی این حادثه 
در دولت که معاونت حقوقی هم عضو است، علل 

ریشه ای این حادثه بررسی می شود.
معاون حقوقی رئیس جمهور با یادآوری اینکه 
نشده  آماده  و  نهایی  کمیته  این  گزارش  هنوز 
اصلاح  به  موارد  برخی  کرد:  خاطرنشان  است، 
این  در  بازرگانی  اتاق  اگر  و  برمی گردد  ساختارها 
زمینه پیشنهادهایی دارد، آن را به معاونت حقوقی 
دولت  در  بتوانیم  تا  کند  ارسال  ریاست جمهوری 
به راهکارهای اساسی پیشگیری از حوادثی از این 

دست برسیم.
انصاری گفت: این مناسب نیست که مدت 
زیادی کالا در بنادر رسوب کند ما از کشورهای 
مشابه و همجوار در این شاخص، بسیار فاصله 
هیچ  به  ترخیص  فرآیند  شدن  طولانی  داریم؛ 
وجه قابل قبول نیست امیدواریم شاهد اقدامات 
اساسی سه قوه برای حل ریشه ای این موضوع 

باشیم.
باید برای رسوب کالا فکر اساسی شود

در ادامه این نشست صمد حسن زاده رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اتاق بازرگانی 
نتیجه  را در  بندر شهید رجایی  تلخ  ایران حادثه 
رسوب کالا عنوان کرد و گفت: باید برای این مشکل 
فکر اساسی شود در هیچ کجای دنیا در بنادر شاهد 

رسوب کالا در چنین حجمی نیستیم.
وی خواستار آن شد که دولت دستورات لازم برای 
رسیدگی به این موضوع را صادر کند و در این رابطه 
توضیح داد: این همه کانتینر و کالا که با سرمایه 
زیاد و مشکلاتی چون کمبود ارز یا کمبود مواد اولیه 
تولید و ماشین آلات تولید ماهها رسوب شده اند، 
هدر می رود و نتیجه این اتفاق تلخ اخیر بندر شهید 

رجایی است.
حسن زاده افزود: نهادهای مرتبط باید جلوی 
توقف طولانی کالا در بنادر تلاش کنند در حال 
حاضر در دنیا به سمت رشد تکنولوژی می رود 
تا کالاها سریعتر به دست مصرف کننده برسند.

به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی در نشست خبری 
خود در مرکز آموزشی، پژوهشی و درمانی امام رضا)ع( 
با تسلیت حادثه بندر شهدی رجایی،اظهار کرد: این 
مرکز مزین به نام امام رضاست که به همت خیرین 
برای درمان مبتلایان ام اس ساخته شده است. علت 
مرکزی  معرفی   مکان،  این  در  نشست  این  برگزاری 
جامعی برای تحقیقات و درمانی است. خیرین صرف 
توسعه  سمت  به  و  کرده  حرکت  ساختمان  ساختن 
تحقیقات حرکت کرده اند. همکاری خیلی خوبی بین 

وزارت بهداشت و خیرین ایجاد شده است.
و  کارگر  سازندگی،  بسیج  سالروز  تبریک  با  وی 
معلم ادامه داد: با استاندار مازنداران صحبت داشتم 
و امیدوارم با تلاشی که در حال انجام است، فرایند 
استرداد زمین پتروشیمی میانکاله  توسط سازمان اراضی 

محقق شود.
وی خاطرنشان کرد: در دولت تکالیف اجرایی همه 
دستگاه ها برای تحقق شعار سال انجام شد. چگونگی 
رصد فعالیت ها هم برای سرمایه گذاری برای تولید تهیه 

شد.
استیضاح حق مجلس است

سخنگوی دولت درباره مطرح شدن استیضاح برخی 
وزرا از جمله  نیرو به دلیل ناترازی ، گفت: دولت با 
ناترازی مواجه است و برای حل آن به زمان نیاز دارد. به 
علت تثبیت طولانی مدت قیمت، اقتصاد حوزه انرژی 
بهم خورد و بخش خصوصی به این حوزه رغبت نشان 
نداد و سرمایه گذاری نکرد . راهبرد وزارت نیرو افزایش 
ظرفیت تولید و مدیرت مصرف است. ۵ هزار مگاوات 
و تلاش می  است  اضافه شده  مدار  به  برق حرارتی 
شود ۲ هزارمگاوات هم در اوج مصرف به شبکه افزوده 
شود.۶ میلیون کنتور هوشمند برای مدیریت مصرف هم 

نصب شده است.
وی تاکید کرد: استیضاح حق مجلس است، ولی نباید 
به ابزار سیاسی تبدیل شود. با مردم برای قطعی برق 
همدلی می کنیم و بسیار متاسف هستیم و عذرخواهی 

می کنیم ولی حل آن زمان بر است.
خط قرمزهای یاران در مذاکرات مشخص است

روند  وضعیت  آخرین  باره  در  همچنین  مهاجرانی 
خط   : کرد  بیان  آمریکا،  با  مستقیم  غیر  مذاکرات 
موضوع  درباره  فقط  است،  مشخص  ما  قرمزهای 
هسته ای صحبت می کنیم. انرژی هسته ای برای ما 
کاربرد صلح آمیز دارد و این حق مردم ایران است ما 
پایبندی خود را به فرایند دیپلماسی در عمل اعلام کرده 
و در مذاکرات شرکت کرده ایم، طرف مقابل باید حسن 

نیت خود را نشان دهد.
نگرانی درباره برخی هنجارشکنی به دولت منتقل شده 

است
مهاجرانی درباره پی گیری مساله ارسال پیامک های 
حجاب به مردم نیز گفت: این موضوع را پیگیری کردم. 
گزارش های متعددی درباره ارسال پیامک به شهروندان 
داریم. ما دغدغه مردم را درک می کنیم، اما نگرانی هم 
درباره برخی هنجارشکنی به دولت منتقل شده است. 
رعایت کرامت مردم و حرمت زنان و آرامش عمومی و 
جلوگیری از تکرار  روش های ناکارآمد گذشته در دستور 
کار است. رهبر انقلاب فرموند کارهای بی برنامه و بی 
قاعده در مورد حجاب نباید انجام شود، همه ما پیرو 

رهبری هستیم.
همه باید در زمینه جهاد تبیین فعالیت کنند

وی درباره برنامه دولت برای روایت پیشرفت های 

کشور، تصریح کرد: تبیین کار همه دستگاه هاست. 
یک  بیان  تحقیقاتی  و  درمانی  مرکز  این  در  حضور 
پیشرفت است. همه موظف هستیم برای جهاد تبیین 
اقدام کنیم. منوط کردن جهاد تبیین به یک دستگاه 
موجب می شود که به هدف نرسیم. جهاد تبیین یک 
فرایند  است و همه باید در این زمینه فعالیت کنند. 

دولت هم در این زمینه فعال است.
آمریکا در منزوی کردن ایران موفق نبود

وی در پاسخ به این پرسش که آیا هدف آمریکا برای 
وقتی  افزود:  است،  شده  موفق  ایران  کردن  منزوی 
شاهدیم ۱۱۰ کشور برای نمایشگاه در ایران حضور می 
یابند یا ده ها کشور آفریقایی برای همایش سرمایه 
فرایند  دهد  می  نشان  آیند،  می  ایران  به  گذاری 
دیپلماسی ایران موفق بوده و فشارهای آمریکا موفق 

نبوده است.
در تجمع معلمان معلمی بازداشت نشد

سخنگوی دولت در پاسخ به این پرسش که آیا معلمان 
در تجمعی که داشتند بازداشت شده اند، گفت: طبق 
گزارش وزارت کشور هیچگونه مجوز برای تجمع معلمان 
صادر نشده بود. ولی تجمعی درباره مسائل معیشتی 
و صنفی برگزار شده و چون امنیتی نبوده، وزارت کشور 

هم ورود نکرده و کسی هم بازداشت نشده است.
تحریم های آمریکا مردم ایران را هدف قرار می دهد

از  نفتی  های  تحریم  اعمال  تاثیر  درباره  مهاجرانی 
سوی ترامپ بر مذاکرات، اظهار کرد: این تحریم ها برای 
اولین بار وضع نشده اند. این تحریم ها مردم ایران را 
هدف قرار می دهد و به دارو و بهداشت و زندگی مردم 

فشار می آورد. ما تدابیر لازم را برای مقابله با تحریم ها 
اتخاذ کرده ایم. این تحریم ها نشان از عدم صداقت 

آمریکا برای مذاکرات دارد.
وی ادامه داد: تدابیر لازم برای مقابله با تحریم ها 
اتخاذ شده است. برای همه سناریوها آماده هستیم و 
ما کاملا آماده هستیم. مذاکرات از جانب ما مشکلی 
ندارد. ما منتظر هستیم وزیر خارجه عمان نظر خود 
را برای ادامه مذاکرات اعلام کند. علت تاخیر در ادامه 
مذاکرات، براساس آنچه وزیر خارجه عمان اعلام کرده 

است، مشکلات فنی و تدارکاتی بوده است.
هوای بندرعباس پاک و بی خطر است

در ادامه این نشست خبری که با حضور ظفرقندی 
وزیر بهداشت همراه بود، ظفرقندی در  گفت: حضورم 
در این نشست خبری  برای تشکر از خیرینی است که 
این مرکز بی نظیر را برای کارهای تحقیقاتی و درمانی 
برای درمان ام اس احداث کرده اند. بزودی بهره برداری 

ازاین مرکز انجام می شود.
وزیر بهداشت ادامه داد: از همکاران خودم تشکر می 
کنم که در حادثه بندر عباس نشان دادند کنار مردم 
هستند. ۱۵۰۰ نفر در یک لحظه مجروح شدند، ولی 
بیمارستان ها به سرعت سازماندهی شدند. در کمتر 
شد. ۱۹۹  مشخص  مجروحان  تکلیف  ساعت  از ۲۴ 
انجام شد و مجروحان درمان شده در  عمل جراحی 
۲۴ ساعت ترخیص شدند. کمک های مردمی نیز به ما 
رسید و ۸۰۰ واحد خود به بندرعباس و ۴۰۰ واحد خون 
به شیراز منتقل شد. سلامت هوای بندرعباس هم با 
تجهیزات پیشرفته بررسی شد و هوای این شهر پاک و 

بی خطر است.
ظفرفندی گفت: بیمارستان در اسکله وجود ندارد، 
ها  بیمارستان  به  ربع مجروحان  تا حداکثر یک  ولی 

رسیدند.
وی درباره محموله منفجر شده در بندر شهید رجایی 
نیز  گفت: همه فرایندهای تحقیقاتی در حال آنجام 
است و پس از انجام کارهای کارشناسی به مردم اطلاع 

رسانی خواهد شد.
عدم صداقت آمریکایی ها بارها ثابت شده است

وی در واکنش به اظهارات مقامات آمریکایی درباره 
اعمال  همچنین  و  ایران  برای  سازی  غنی  ممنوعیت 
تحریم های جدید، گفت: تحریم های آمریکا، یکجانبه 
خودسرانه و مخالف اصول حقوق بین الملل است و 
نشان می دهد آمریکا ناقض حقوق بشر و مصداق 
تروریسم بین المللی است. ما بر عهد خود بر استفاده 
صلح آمیز از انرژی صلح آمیز هستیم و از حقوق مردم 
خود دفاع می کنیم. خوش بینی بیش از حد نداریم، 

زیرا عدم صداقت آمریکایی ها بارها ثابت شده است.
با مقصران حادثه بندر شهید رجایی برخورد جدی 

خواهد شد
مهاجرانی درباره آمار دقیق فوت شدگان حادثه بندر 
شهید رجایی نیز گفت:۱۵۸۱ نفر مجروخ و ۵۷ نفر فوت 
شده اند که ۴۶ پیکر شناسایی شده و۱۱ نفر مفقودی 
هستند. با مقصران این حادثه برخورد جدی خواهد 

شد.
سخنگوی دولت همچنین خبر داد که کتاب فروشی 

ها امکان فروش در نمایشگاه کتاب را خواهند داشت.

بیان کلیدواژه »اقلیت نتانیاهو-اول« از سوی وزیر امور خارجه، بار 
دیگر خاطره هشدارهای محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان 
را علیه افرادی که او آن ها را »گروه بی« می نامید، زنده کرده است 
که هر کدام از این دو کلیدواژه، نشانه ای از هشدار تهران به پیروزی 
اراده جنگ طلبان علیه مذاکره و دستیابی به توافقی قابل قبول و سازنده 

است.
ایالات  و  ایران  روابط  ایرنا،  خارجی  سیاست  خبرنگار  گزارش  به 
متحده در ۴۰ سال گذشته مسیری پر فراز و نشیب را طی کرده است. 
پیچیدگی های سیاسی، تنش های دیپلماتیک و دخالت های خارجی، 
به ویژه نفوذ لابی های حامی اسرائیل در سیاست گذاری آمریکا، این 
روابط را به یکی از چالش برانگیزترین موضوعات بین المللی تبدیل کرده 
ایران، در سال  امور خارجه پیشین  است. محمدجواد ظریف، وزیر 
۲۰۱۹ با معرفی »گروه بی« متشکل از جان بولتون )مشاور امنیت ملی 
وقت کاخ سفید(، بنیامین نتانیاهو)نخست وزیر اسرائیل(، محمد بن 
امارات  زاید)ولیعهد  سلمان)ولیعهد عربستان سعودی( و محمد بن 
متحده عربی(، این افراد را به طراحی نقشه ای برای کشاندن آمریکا 
به درگیری نظامی با ایران متهم کرد. او در مصاحبه ای با فاکس نیوز 
هشدار داد: »این گروه می خواهند آمریکا را به تله ای بکشانند که به 
جنگی پرهزینه منجر شود.« وزیر امور خارجه پیشین کشورمان در 
همان مصاحبه تاکید دارد که »من معتقد نیستم که ترامپ میخواهد 
این کار را انجام دهد، من معتقدم که رئیس جمهور ترامپ با این وعده 
کمپین انتخاباتی خود را به راه انداخت که ایالات متحده را وارد جنگی 
دیگر نکند.« این دیدگاه همچنان در اظهارات مقامات کنونی ایران، از 
جمله سیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه بازتاب دارد و نشان دهنده 
نگرانی عمیق تهران از تأثیرگذاری عوامل خارجی بر مذاکرات است. این 
نگرانی ها در حالی مطرح می شود که مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا 

در عمان، با وجود موانع، نشانه هایی از پیشرفت محتاطانه را نشان داده 
است. آکسیوس در تازه ترین خبر در خصوص برگزاری دور چهارم این 
مذاکرات، صبح امروز نوشت: »قرار است دور چهارم مذاکرات هسته ای 
ایران و آمریکا در روزهای دهم و یازدهم ماه می )۲۰ و ۲۱ اردیبهشت( 

برگزار شود.«
»اقلیت نتانیاهو-اول«؛ واکنش تند عراقچی به دخالت های اسرائیل

سیدعباس عراقچی در ۲۸ آوریل ۲۰۲۵ در شبکه اجتماعی ایکس با 
اشاره به »اقلیت نتانیاهو-اول«، به شدت از تلاش های بنیامین نتانیاهو 
برای تحمیل شروط سخت گیرانه در مذاکرات هسته ای انتقاد کرد. او 
نوشت: »آنچه تکان دهنده است، گستاخی نتانیاهو در دیکته کردن 
سیاست خارجی به رئیس جمهور آمریکا در مذاکرات با ایران است.« این 
اظهارات در واکنش به سخنان نتانیاهو بود که در کنفرانسی در همان 
روز تأکید کرد: »تنها توافق خوب، توافقی است که تمام زیرساخت های 
هسته ای ایران را از بین ببرد.« این شروط شامل برچیدن کامل برنامه 
هسته ای ایران و گنجاندن موضوع موشک های بالستیک در مذاکرات 
بود که عراقچی آن ها را »وقاحت« و تلاشی برای تضعیف دیپلماسی 
والتز،  مایکل  برکناری  علل  درباره  شایعات  هم زمان،  خواند.  آمریکا 
مشاور پیشین امنیت ملی کاخ سفید، به دلیل هم سویی با مواضع 
نتانیاهو، حساسیت ایران به نفوذ لابی های اسرائیلی را برجسته کرد. 
نیویورک تایمز در ۲۶ آوریل ۲۰۲۵ گزارش داد که والتز به دلیل حمایت 
از سیاست تشدید فشار بر ایران و خشم دونالد ترامپ از این رویکرد، 
از سمت خود کنار رفت. این تحولات نشان دهنده رصد دقیق تهران 
از پیچیدگی های سیاسی در واشنگتن و نگرانی از تأثیرگذاری لابی های 

خارجی بر مذاکرات است.
دیپلماسی ایران در سایه فشارهای خارجی

دولت چهاردهم ایران، با وجود تمایل به پیشبرد مذاکرات غیرمستقیم 

با آمریکا، نسبت به دخالت های خارجی، به ویژه از سوی رژیم اسرائیل، 
بدر  میانجیگری  با  عمان،  در  اخیر  مذاکرات  است.  حساس  بسیار 
ویتکاف،  استیو  و  عراقچی  و حضور  وزیر خارجه عمان،  بوسعیدی، 
نماینده ویژه آمریکا، تلاشی برای ایجاد فضایی دیپلماتیک به دور از 
فشارهای خارجی بود. سومین دور این مذاکرات با اظهارات مثبت هر 
اظهار  این دور  از  بود؛ عراقچی در مصاحبه ای پس  دو طرف همراه 
داشت: »مذاکرات جدی بود و ما با احتیاط خوش بین هستیم که بتوانیم 
پیشرفت کنیم.« وزیر امور خارجه همچنین در واکنش به برخی مواضع 
ضد و نقیض از سوی دولت ایالات متحده پس از دور سوم مذاکرات، 
در پیامی در شبکه ایکس که ۳ می منتشر شد، نوشت: »از موضع گیری 
حداکثری و لفاظی های تحریک کننده چیزی بجز نابود کردن شانس 
موفقیت حاصل نمی شود. یک توافق معتبر و پایدار در دسترس است، 

تنها چیزی که لازم است اراده سیاسی قاطع و نگرش منصفانه است«
یک مقام آمریکایی نیز به نقل از ویتکاف به رویترز گفت: »هنوز 
کارهای زیادی باقی مانده، اما پیشرفت بیشتری در مسیر توافق حاصل 
شد.« با این حال، لابی های قدرتمند حامی اسرائیل در کنگره آمریکا 
و گروه های تندرو بارها با وضع تحریم های جدید یا فشار بر دولت 
آمریکا، مذاکرات را مختل کرده اند. دونالد ترامپ در مصاحبه ای با مجله 
تایم در ۲۵ آوریل ۲۰۲۵ اعلام کرد: »من آماده ام نظرات ایران درباره 
برنامه هسته ای صلح آمیز را بشنوم. فکر می کنم مذاکرات با ایران خوب 
پیش می رود.« این سخنان، که در تضاد با مواضع تند نتانیاهو بود، 
نشان دهنده تمایل او به دیپلماسی است، اما هشدار او مبنی بر اقدام 
نظامی در صورت شکست مذاکرات، پیچیدگی های موجود را برجسته 
داد: »ترامپ نمی خواهد  نیوز در همان روز گزارش  فاکس  می کند. 
در صورت  است  آماده  اما  بکشاند،  ایران  با  به جنگ  را  او  اسرائیل 

شکست دیپلماسی، رهبری اقدام نظامی را بر عهده بگیرد.«

سخنگوی دولت:

تحریمهایآمریکابهدارو،بهداشتوزندگیمردمفشارمیآورد
سخنگوی دولت تحریم های آمریکا، را یکجانبه خودسرانه و مخالف اصول حقوق بین الملل خواند و با بیان اینکه در مذاکرات غیر مستقیم با آمریکا خوش 

بینی بیش از حد نداریم تاکید کرد: عدم صداقت آمریکایی ها بارها ثابت شده است.

هشدارتهراندربارهپیروزیمخالفاندیپلماسی»گروه بی« یا »اقلیت نتانیاهو-اول«

وی ادامه داد: 
تدابیر لازم برای 
مقابله با تحریم 

ها اتخاذ شده 
است. برای 

همه سناریوها 
آماده هستیم 

و ما کاملا 
آماده هستیم. 

مذاکرات 
از جانب ما 

مشکلی ندارد

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه راهبرد دولت وفاق ملی در زمینه آموزش عالی 
ارتقای جایگاه دانشگاه و منزلت اساتید دانشگاهی است چرا که باور داریم دانشگاه ها اتاق 
فکر اجرای برنامه های دولت هستند، تصریح کرد: برای سامان دادن به ناترازی ها و ارتقای 

شاخص های کمی و کیفی توسعه نیازمند دانشگاه هستیم.
آیین  دومین  و  در سی  )سه شنبه(  امروز  عارف صبح  ایسنا، محمدرضا  گزارش  به 
نکوداشت اعضای هیئت علمی نمونه کشوری که در تالار علامه امینی دانشگاه تهران 
برگزار شد، با اشاره به اینکه دولت وفاق ملی آمادگی دارد اسناد بالادستی و سند چشم 
انداز که مبنای حرکت دولت است، با حضور دانشگاهیان اجرایی شود، گفت:  با راهکار 
مشخص جامعه دانشگاهی می توانیم به تمامی اهداف در نظر گرفته شده در اسناد بالا 
دستی کشور برسیم و امروز به مردم و کشورهای همسایه وعده می دهیم که محوریت 

پیشرفت و تعالی منطقه به پشتوانه جامعه دانشگاهی ایران است.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه به دنبال جمع معنوی و هم افزایی از تلاش 
یک  به  کشور  مشکلات  حل  برای  گفت:  هستیم،  علمی  طرح های  و  اساتید  تمام 
روندی  در  تا  داریم  نیاز  دانشگاهیان  تمامی  کمک  با  و مشخص  هدفمند  سازوکار 
شفاف، روان و با مشخص بودن مسئولیت ها امور را به جلو ببریم که در این مسیر 
صورت مسئله و تبیین آن به عهده دانشگاهیان است که چگونه با حاکمیت و دولت 

تعامل و همکاری داشته باشند.

عارف ادامه داد: در همه نهادهای تصمیم سازی و تصمیم گیری ها نخبگان حضوری 
ارزشمند و نقشی موثر دارند و همواره در ارائه راهکارها پیش قدم بودند و می خواهیم این 

مسیر مشخص و هدفمند به صورت یکپارچه دنبال کنیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: اسناد بالادستی فراوانی در کشور همانند سند چشم انداز 
وجود دارد که طبق این سند قرار بود در ۱۴۰۴ به اهداف مشخص شده برسیم و جایگاه برتر 
و تاثیرگذاردر علم و فناوری، اقتصادی و سایر جایگاه ها با رشد اقتصادی ۸ درصدی داشته 
باشیم که امروز از این اهداف تعیین شده عقب هستیم و باید آسیب شناسی شود که چه 
اقداماتی اتخاذ شود تا به این اهداف در سال های آینده برسیم. عارف با بیان اینکه فراتر 
از اسناد بالادستی اجرای بیانیه گام دوم انقلاب است، بیان کرد: بیانیه گام دوم انقلاب 
مسیر آینده کشور را مشخص می کند که اگر بگوییم تمامی این اهداف با دانشگاه ها مرتبط 
است اغراق نبوده چرا که بخشی از آن با صراحت به جامعه دانشگاهی برمی گردد و در 
سایر اهداف نیز دانشگاه ها در اولویت هستند که با اجرایی شدن بیانیه گام دوم انقلاب 

معتقدیم سایر اسناد نیز اجرایی و عملیاتی خواهد شد.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به شاخص های کمی همانند رشد ۸ درصدی و مهار 
تورم در برنامه هفتم پیشرفت تاکید کرد: باید دید با چه سازوکاری می توانیم این اهداف 
را محقق کنیم که شروع اجرای برنامه هفتم با آغاز به کار دولت چهاردهم و حتی مجلس 
شورای اسلامی همزمان شده و این مزیتی است که باید دید چه اقدامات و سازوکارهای 

اتخاذ کنیم تا برنامه پیشرفت اجرایی شود.
وی ادامه داد: هنوز یک تحلیل روشن و دقیق از برنامه ششم توسعه نداریم چراکه در 
شاخص های پیش بینی شده در برنامه ششم موفق نبودیم و باید آسیب شناسی شود تا 
در مسیر اجرای برنامه هفتم توسعه این اشتباهات تکرار نشود و در برخی موارد با تغییر 
یک دولت و وزیر اجرای همه برنامه ها به دلیل این تغییرات متوقف می شود و به همین 
دلیل عملکرد تمامی برنامه های توسعه در طول چند دهه گذشته پایین بوده است که باید 
این نگاه اصلاح شود و مجریان آمادگی و نیاز دارند تا دانشگاهیان در اجرای برنامه هفتم 

پیشرفت به دولت کمک کنند.
عارف با تاکید بر اینکه در هر زمینه ای که موفق بودیم نقش، محوریت، رهبری، همراهی 
و همکاری دانشگاه ها دیده می شود، گفت: باید این ظرفیت در دولت وجود داشته باشد تا 
از رهنمودهای دانشگاهیان استفاده کنیم اما این رهنمودها کاربردی باشد و در حد مقالات 

نماند و با توجه به منابع، محدودیت ها و شرایط راهکارهای عملیاتی به دولت ارائه شود.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به اهمیت الگوسازی برای جوانان تصریح کرد: اگر 
جوانان و نوجوانان الگویی داشته باشند بهتر کار می کنند که یک دلیل انتخاب استاد نمونه 
نیز همین مسئله است که ۱۵سال پس از انقلاب فرهنگی خلاء الگو در آموزش عالی دیده 
شد که اولین مراسم آیین نکوداشت اعضای هیئت علمی نمونه کشور در دانشگاه تربیت 

مدرس انجام شد.

عارف مطرح کرد
دولتتاچهمیزانمیتوانددرانتخابرئیسدانشگاهدخالتکند؟
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